
Årsberetning fra Dansk Hovawart Klubs avlsudvalg – 6. marts 2022 

v. Tanja Andersen og Vibeke Stengaard 

År 2021 har været meget specielt for alle pga. corona-restriktionerne. Der har heldigvis været perioder, 

hvor rejser har været mulige, men alting har været usikkert i forhold til hvornår og hvordan parringer kunne 

lade sig gøre, og ofte har det betydet både sundhedsberegninger på udenlandske hanhunde samt dansk 

hanhunde som back up, hvis corona ikke tillod udenlandsk parring.  

Ikke desto mindre har 3 kuld hvalpe set dagens lys og AU har haft rigeligt at se til.    

Vores opgaver er at 

1. Rådgive og vejleder tæve og hanhundeejere i forbindelse med parringer. 

Vi har fået henvendelser fra følgende opdrættere. – se vedhæftede fil.  

Vi har lavet sygdomsvurderinger på 6 tæver, og 15 mulige match i alt, ofte har en tæveejer flere hanner 
som der vurderes på hvilket match der er bedst. Hvilket svarer til 4-6 timer per match.  

2. Vedligeholde listen over avlskårede hanhunde  

Vi har 20 avlshanner på listen.  

Listen opdateres ca. 2 gange om året, som oftest efter UMB (udvidet mental beskrivelse) 

3. Indsamler og aktivere sundhedsdata samt videre bringer disse til IHF. 

Vi har kun modtaget 2 indberetninger om sygdom og/eller død via klubbens hjemmeside. Disse 

indberetninger sendes videre til RZV, som pt. er den klub der har den største database. Vi afventer svar på 

om DHK får mulighed for at trække data/få udleveret data fra RZV’s database.   

4. Deltager i IHF møder og afrapportere til DHK 

Avlsudvalget har et samarbejde med en del andre lande i det der kaldes – IHF*. Det er en sammenslutning 

af pt. 13 landes hovawartklubber, og repræsenterer ca. 9000 Hovawart ejere. 

Der arbejdes på tværs af landegrænserne om Hovawarten iht. FCI* standarden. 

Hovedvægten er lagt på avlsmæssige spørgsmål herunder udveksling af avlsdata. Endvidere arbejdes der 

med sundheds-, væsens- og eksteriørmæssige spørgsmål m.m. 

 

Avlsudvalget mødes med repræsentanter fra IHF en gang om året. 

 

IHF-mødet bliver afholdt i Fulda 10. juni 2022, som er 100års jubilæum for racen Hovawart. RZV er vært 

for IHF-mødet 

5. Udarbejde materiale der beskriver etiske anbefalinger for avl i DHK 

Disse anbefalinger er færdige og publiceret, så de kan læses før den planlagte Hovawart medlemsdag den 

26. marts, som 1. udgave.  



6. Informationsmateriale, som er gjort færdigt 

• Avlskåringsproces 

• Mentorordning 

• AU Arbejdsbeskrivelse 

7. Udarbejder avlsstrategi i DHK 

AU bestræber sig på at udarbejde en avlsstrategi hvori der ligger en handleplan der skal sikre racetypisk 

hovawater i DK i henhold til racestandarten i forhold til 

1) sundhed 

2) mentalitet 

3) brugsegenskab 

4) eksteriør i nævnte rækkefølge.  

 

Hvorfor alle racer bør have en, hvordan man kan gribe det an, erfaringer osv. Det arbejde vil vi også gerne 

lave, og derfor er sygdomsindberetningerne utrolig vigtige fordi de giver os den data der kan være afsæt for 

en strategi. 

 

Fremtid: 

Projekt: Avlsstrategi, som beskrevet oven for 

 


